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افزایش بهای آب شمال تهران
ــه در  ــای مهمی ک ــاره یــکــی دیــگــر از ک
سازمان آب انجام شد، این بود که ما 
بــررســی کــردیــم مــیــزان مصرف آب 21 
درصد مردم جنوب شهر تهران معادل 
ــردم شمال شهر  ــد مصرف م نیم درص
است. یعنی مصرف آب نیم  درصد سکنه 
شمال شهر معادل مصرف آب 21 درصد 
دلیلش  بـــود.  شهر  جــنــوب  جمعیت 
وجود خانه  های بزرگ و فضاهای سبز 
پارک  ها  سفارتخانه ها،  استخر،  ــاد،  زی
و فضاهای بــزرگ وابسته به دولــت در 
ــود. به  رغــم اینکه دکتر  شمال شهر ب
غفوری  فرد به  شدت مخالف بودند، من 
فرمولی را طراحی کــردم و به تصویب 

خسارت سد لار را نتوانستیم از 
خارجی ها بگیریم

یکی از کارهایی که در زمان مسئولیتم در 
سازمان آب منطقه ای تهران شروع کردیم 
و حدود 1۵  درصدش را ساختیم، احداث 

سد 1۵ خرداد بود. آقای کفاش  زاده و آقای 
بلندنظر از دفتر حضرت امام )ره( به 

سازمان آب آمدند  و گفتند که حضرت 
امام )ره( راجع به آب قم خیلی نگران 

هستند. مردم به حضرت امام )ره( گله و 
شکایت کرده اند. شما یک راه  حلی پیدا 

کنید. ما بعد از مطالعه  گفتیم سه راه  حل 
وجود دارد: یکی اینکه از تهران خط 

لوله  ای بکشیم به  سمت قم که بتوانیم 
حداقل یک مترمکعب در ثانیه آب 

شیرین را از تهران ببریم و آب آشامیدنی 
را به  صورت یک خط لوله جدا برای 

مردم آنجا بکشیم یا اینکه ایستگاه هایی 
بگذاریم که مردم بتوانند از آب شیرین 

برای چای و نوشیدن استفاده کنند، 
چون آب قم را که رسوب بالایی دارد و 

شور است، می  توانند برای شست  و شو 
و استحمام و مصارف عمومی استفاده 

کنند. راه حل دوم بردن آب از سد ساوه 
بود. ما سد ساوه را تخریب کردیم. این 

سد بسیار قدیمی بود که حدود هشتصد 
سال پیش ساخته شده بود و ما برای 

خراب  کردنش مشکل داشتیم. هشتصد 
سال پیش به  قدری محکم ساخته شده 

بود که از بتنی که امروز می  ریزند مقاوم  تر 
بود. آن را تخریب کردیم و سد جدید 

ساوه را شروع کردیم

سد لار چگونه طراحی شد؟
ح ســـد لار را داده بود، پســـر مدیرعامل شـــرکت ایمپرجیلو بود. او   کســـی که طر
دانشـــجوی دوره دکترا بود و برای تز دکترایش ســـد لار را انتخاب کرده بود. آنها 

محل سد را اشـــتباه انتخاب کرده بودند

خاطـــرات  از  بی حصـــار«  »ســـال های  کتـــاب  نخســـت  جلـــد  از  بخش هایـــی 
اصغرابراهیمـــی اصل در شـــماره های اخیر ایـــران اقتصادی به چاپ رســـید. کتاب 
از کودکی و زندگی شـــخصی ابراهیمی اصل شـــروع می شـــود و تـــا دوران تحصیل و 
ســـپس مســـئولیت های وی ادامه می یابـــد. ابراهیمی اصل در این کتاب مســـائل 
ح کرده اســـت. وی در شـــماره های اخیر درباره آغـــاز جنگ تحمیلی و  گوناگونـــی را از دوران تحصیلـــی و کاری خود مطر
مســـائل اســـتان های مرزی درگیر جنگ و ســـپس درباره مســـئولیت خود در مجموعه وزارت نفت ســـخن گفته اســـت. 
در حـــال حاضـــر نیز صحبـــت از دوران کاری ابراهیمی اصل در وزارت نیرو و رســـیدگی به مشـــکلات تأمیـــن آب تهران و 

مناطق تحت پوشـــش آن اســـت.

طبـــق قواعـــد بین المللـــی و اســـتانداردها، در جاهایـــی که جنـــس زمین آهک 
شکســـته اســـت، ابتدا زمین را که صـــاف می کنند، بایـــد تعداد زیـــادی چاه بزنند 
و یـــک پرده تزریـــق ایجاد کنند کـــه آب فرار نکند. این پـــرده تزریـــق را اجرا نکرده 
بودند، چون کســـی که طرح ســـد را داده بود، پســـر مدیرعامل شرکت ایمپرجیلو 
بود. او  دانشـــجوی دوره دکترا بود و برای تز دکترایش ســـد لار را انتخاب کرده بود. 
آنها محل ســـد را اشـــتباه انتخاب کرده بودنـــد و دوم اینکه تزریـــق را انجام نداده 
بودنـــد. گفته بودنـــد اول تونل را می ســـازیم، اگر آب دررفت بعـــد تزریق می کنیم 
در حالـــی  که اول بایـــد این تزریق صورت می گرفت و بعد بارگذاری انجام می شـــد. 
بارگذاری ای که اول انجام شـــده، باعث شد آهک شکســـته و ترد در زیرِ زمین قاچ 
و ترک بخـــورد و آبی که می آمد، فرار کند. ما این موضـــوع را در دادگاه اثبات کردیم 
و اگـــر آقای بانکی ما را عوض نکرده بود، من می توانســـتم همه آن 6۵0 میلیون دلار 
و آن ۵40 میلیون دلار تعدیل را برگردانم. همچنین بخشـــی از خســـارت بازسازی و 
تعمیر ســـد را هم بگیرم، ولـــی او همان هفته اول بـــدون هیچ گونه مقدمه و هیچ  
چیـــزی و صرفاً براســـاس گزارشـــی که از ســـفرم داده و توضیح دادم کـــه دادگاه در 
چه وضعی اســـت، با فوریت تصمیـــم گرفت من را عوض کند. مـــن پانزده صفحه 
گزارش نوشـــته بودم و گفته بـــودم چه کارهایی 
داریـــم انجـــام می  دهیم و قرار اســـت چه 
کاری انجام بدهیم و منتج خواهد شـــد 
که این پول  هـــای اضافی را برگردانیم. 
یـــک روز صبـــح اول وقت کـــه رفتم، 
دیـــدم آقـــای بانکی و آقـــای مهندس 
محمودی یک جلد قرآن با خودشـــان 
آورده و بـــه مـــن دادنـــد و 
برکنـــارم کردنـــد 
ی  جـــا بـــه   و 
ی  قـــا آ مـــن 
محمـــودی را 
گذاشتند.

دارد: یکی اینکه از تهران خط لوله  ای 
بکشیم به  سمت قم که بتوانیم حداقل 
یک مترمکعب در ثانیه آب شیرین را 
را به  از تهران ببریم و آب آشامیدنی 
 صــورت یک خط لوله جدا بــرای مردم 
ایستگاه هایی  اینکه  یــا  بکشیم  آنجا 
بگذاریم که مردم بتوانند از آب شیرین 
بــرای چای و نوشیدن استفاده کنند، 
چون آب قم را که رســوب بالایی دارد 
ــرای شست   ــت، می  توانند ب و شــور اس
و شــو و استحمام و مــصــارف عمومی 
استفاده کنند. راه حل دوم، بردن آب 
از سد ساوه بود. ما سد ساوه را تخریب 
کردیم. این سد بسیار قدیمی بود که 
حدود هشتصد سال پیش ساخته شده 
بــود و ما بــرای خــراب  کردنش مشکل 
داشتیم. هشتصد سال پیش به  قدری 
از بتنی  محکم ساخته شــده بــود کــه 
ــود. آن  ــروز می  ریزند مقاوم  تر ب که ام
را تخریب کردیم و سد جدید ســاوه را 
شــروع کردیم. در زمــان مدیریت من 
ــاوه 28  ــدود پیشرفت پــروژه سد س ح
درصد بود. سد 1۵ خرداد هم به  عنوان 
آخرین راه  حــل بود که در محل فعلی 
احـــداث بشود و آب بــه مــیــزان حــدود 
100 تا 120 میلیون متر مکعب پشت آن 
به  آشامیدنی  آب  سپس  ــود،  ش جمع 
تصفیه  خانه رفته و تصفیه بشود و به قم 
برود. سه راه  حل برای این کار پیش بینی  
نپذیرفتند.  را  اول  راه  حـــل  ــم.  ــردی ک
ــای بلندنظر که  ــای کــفــاش زاده و آق آق
آمــده بودند گفتند که خدمت  از قم 
حضرت امام )ره( عرض کردیم و ایشان 
موافق نبود از تهران آب آشامیدنی به 
قــم ببریم و فرمودند کــه جــو درســت 
می شود و می  گویند آب تهران را دارند 

رساندم. براساس این فرمول کسانی 
که در سه ماه 120 متر مکعب آب مصرف 
می کنند، هیچ اضافه هزینه ای برایشان 
از این  ــی کسانی کــه بیش  نــیــایــد، ول
استفاده می کنند، اضافه هزینه لحاظ 
مــی شــد. هــر کــه بامش بیش، برفش 
تصاعدی  ــورت  به  ص بنابراین  بیشتر؛ 
ــالا مــی رفــت. مــن فرمول  هــزیــنــه اش ب
خ تصاعدی را تهیه کــردم و  اعمال نــر
مصوبه  اش را گرفتم و اجرا کردم که در 
سال 1363 مبلغ 800 میلیون تومان در 
ماه درآمد شد. آن زمان سازمان آب را 
اضافه کردم. بعد، از محل این افزایش 
درآمد، ما در سمنان، شاهرود، زنجان، 
گلپایگان  و  دلیجان  مــرکــزی،  استان 

داشتند،  نیاز  کــه  مختلفی  مناطق  و 
مخازن ۵ هزار متر مکعبی و 10 هزار متر 
مکعبی احداث کردیم. حتی در اراک و 
قم، مخازن بتنی ۵ هزار متر مکعبی و 
10 هزار متر مکعبی ساختیم. تعدادی 
چاه جدید حفر کرده و قنوات شان را 
لای روبی کردیم و تصفیه  خانه هایشان 
را درست کردیم. استدلال من این بود 
ج  که اگــر ایــن پــول را در آن نقاط خر
کنیم و آب آشامیدنی خوب به مردم 
برسانیم، ضریب مهاجرت آنها به تهران 
به  دلیل نداشتن آب شرب مناسب کم 
می شود، چون یکی از پارامترهای بسیار 
مؤثر در 202 فاکتوری که برای مهاجرت 
وجود  تهران  مثل  بزرگی  شهرهای  به 

دارد بحث آب  و هوا و امکانات شهری 
است، بنابراین به این فکر افتادیم با 
آن پول اضافه سرمایه  گذاری کنیم تا 
انگیزه مهاجرت به تهران را کم شود که 
در این کار بسیار موفق بودیم. مخازن 
ساختیم  که  تصفیه  خانه  هایی  و  آبــی 
و احیای سیستم آبیاری را که در سال 
1363 و 1364 شروع کردیم، مؤثر بود. 
بعد از من هم آقای محمودی و دیگران 
تا سال 1367 این پروژه را ادامه دادند، 

ولی بعدش را خبر ندارم.
 

احداث سد پانزده خرداد
یکی از کارهایی که در زمان مسئولیتم 
ــان آب مــنــطــقــه ای تــهــران  ــازمـ در سـ
شــروع کردیم و حــدود 1۵  درصــدش را 
ساختیم، احــداث سد 1۵ خــرداد بود. 
آقای کفاش  زاده و آقای بلندنظر از دفتر 
حضرت امام )ره( به سازمان آب آمدند 
 و گفتند که حضرت امام )ره( راجع به 
آب قم خیلی نگران هستند. مردم به 
حضرت امام )ره( گله و شکایت کرده اند، 
شما یــک راه  حــلــی پیدا کنید. مــا بعد 
از مطالعه  گفتیم سه تا راه  حل وجود 

گزارش

کتاب


